



**МИНИСТЕРСТВО НАУКИ И ВЫСШЕГО ОБРАЗОВАНИЯ РЕСПУБЛИКИ КАЗАХСТАН**

**КОКШЕТАУСКИЙ УНИВЕРСИТЕТ ИМЕНИ ШОКАНА УАЛИХАНОВА**

**ИНСТИТУТ ЯЗЫКОЗНАНИЯ ИМЕНИ АХМЕТА БАЙТУРСЫНУЛЫ КН МНВО РК**

## **ИНФОРМАЦИОННОЕ ПИСЬМО**

**УВАЖАЕМЫЕ КОЛЛЕГИ!**

**21 февраля 2023 г.**

**состоится**

**VII Международная научно-практическая конференция**

**«СЛОВО В ЯЗЫКЕ И РЕЧИ:**

**СОВРЕМЕННЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ В ФИЛОЛОГИЧЕСКИХ НАУКАХ»,**

**посвящённая 85-летию со дня рождения**

**доктора филологических наук, профессора О.А. Султаньяева**

**Цель конференции:** обсудить состояние и перспективы развития филологической науки, наметить актуальные проблемы и пути их решения, обозначить приоритетные направления современных исследований в области языкознания и литературоведения.

Для участия в конференции приглашаются ученые-филологи, молодые исследователи, учителя школ.

Конференция будет проходить в гибридном формате с применением дистанционных технологий (платформа ZOOM).

### **Основные направления работы конференции:**

1. Вклад профессора О.А. Султаньяева в развитие науки и образования.
2. Тренды современного языкознания.
3. Литературоведение на современном этапе: традиции, проблемы и пути развития.
4. Современные подходы к обучению языкам и литературе.

**Рабочие языки:** казахский, русский, английский, немецкий.

Материалы участников конференции будут опубликованы к началу проведения научного мероприятия в электронном сборнике.

Для участия в международной научно-практической конференции необходимо **в срок до 5 февраля 2023 года** отправить электронной почтой на адрес оргкомитета **konf.yazykoznanije23@mail.ru** заявку и текст статьи в двух отдельных приложениях к электронному письму (см. Приложение 1, Приложение 2).

Участникам научно-практической конференции будут выданы сертификаты.

## Приложение 1 (ФИО\_заявка)

Заявка на участие  
в VII Международной научно-практической конференции  
**«СЛОВО В ЯЗЫКЕ И РЕЧИ:  
СОВРЕМЕННЫЕ ИССЛЕДОВАНИЯ В ФИЛОЛОГИЧЕСКИХ НАУКАХ»**,  
посвященной 85-летию со дня рождения  
доктора филологических наук, профессора О.А. Султаньяева

Фамилия, имя, отчество (полностью)	
Место работы (полное название учебного заведения)	
Должность	
Ученая степень	
Форма участия (очное участие с докладом, онлайн участие с докладом, публикация статьи)	
Направление	
Тема доклада	
Адрес электронной почты	
Контактный телефон	
Нуждаетесь ли в гостинице (да/нет), на какой период	

## Приложение 2 (ФИО\_статья)

**При написании статьи просим авторов руководствоваться следующими правилами:** текст рукописи объемом 5-10 страниц набирается в редакции Microsoft Word for Windows. Шрифт Times New Roman, 14 кегль; межстрочный интервал – одинарный; выравнивание по ширине; абзацный отступ – 1 см. Все поля – 2 см; страницы не нумеруются; иллюстративный материал печатается курсивом и без кавычек.

Оформление статьи:

- 1 Индекс УДК (Универсальной десятичной классификации) публикуемого материала (выравнивание по левому краю);
- 2 Сведения об авторах: инициалы и фамилия (строчными буквами, выравнивание по центру строки);
- 3 На следующей строке – название вуза, город, страна (выравнивание по центру);
- 4 Ниже – электронный адрес (курсивом);
- 5 Название статьи (прописными полужирными буквами, выравнивание по центру строки);
- 6 Через 1 строку – аннотация (аннотацию приводят на языке текста публикуемого материала – **7-10 предложений**, оформляют курсивом);
- 7 На следующей строке **5-10** ключевых слов на языке публикуемого материала;
- 8 Через 1 строку – текст статьи;
- 9 Список литературы;
- 10 Через 1 строку, в конце статьи, приводится перевод на двух остальных языках (казахский/русский и английский) **названия статьи, Ф.И.О. авторов и резюме (вывод 7-10 предложений)**. Резюме должно состоять из Ф.И.О. автора, названия статьи и основных результатов исследования.

Ссылки на литературу приводятся в тексте в квадратных скобках по мере упоминания [1, 25] (первая цифра обозначает номер источника в списке, вторая – страницу литературы). Список литературы (под заголовком «Список литературы») приводится в конце статьи по порядку цитирования.

Базовым издательским стандартом по оформлению статей для публикации в научном журнале является ГОСТ 7.5-98 «Журналы, сборники, информационные издания. Издательское оформление публикуемых материалов», пристатейных библиографических списков – ГОСТ 7.1-2003 «Библиографическая запись. Библиографическое описание. Общие требования и правила составления».

Материалы, представленные **позднее указанного срока или оформленные не в соответствии с требованиями**, не рассматриваются и обратно не возвращаются.

**Оплату производить необходимо только после получения приглашения.** Ксерокопия платежного документа высылается на электронный адрес оргкомитета.

**Организационный взнос** для участников конференции составляет **5000 тенге**.

Оплата за публикацию статьи осуществляется одним из предложенных способов:

1) Через мобильное приложение АО «Kaspi Bank» → Платежи → Образование → Вузы и колледжи → Название учебного заведения Кокшетауский университет им. Ш. Уалиханова. В ячейке «Факультет» указать «Департамент науки», в ячейке «Курс» - «Конференция 21.02.2023, ФИО участника конференции».

2) Переводом на реквизиты университета в АО «Jysan Bank» TSESKZKA БИН 960840000681 ИИК KZ90998JTB0000103675. НАО «Кокшетауский университет имени Ш.Уалиханова». **Назначение платежа:** За участие в конференции «Слово в языке и речи».

**Расходы**, связанные с прибытием на конференцию, осуществляются за счет участников и направляющей организации.

**Организаторы:** Кокшетауский университет имени Шокана Уалиханова,  
Институт языкознания имени Ахмета Байтурсынулы КН МНВО РК.

**Оргкомитет:** Председатель – ректор КУ им. Ш. Уалиханова Сырлыбаев М.К., заместитель председателя – директор Института языкознания им. А. Байбурсынова Фазылжан А.М.

Рабочая группа: проректор по научной работе и взаимодействию с регионом Жакупова А.Д., директор педагогического института Бексеитова А.Т., заместитель директора педагогического института Фаткиева Г.Т., руководитель департамента науки и коммерциализации технологии Байдалин М.Е., заведующий кафедрой общего языкознания и литературы Байманова Л.С., профессорско-преподавательский состав кафедры общего языкознания и литературы.

**Адрес оргкомитета:** 020000, Республика Казахстан, Акмолинская обл., г. Кокшетау, ул. Абая, 76.

**Телефоны для справок:** +7 701 270 8375 Фаткиева Гульнара Тагировна.

Переписка с оргкомитетом ведется по указанному адресу электронной почты:  
**konf.yazykoznaniye23@mail.ru.**

Всем зарегистрированным участникам до начала конференции будут отправлены программа и ссылка на подключение.

С уважением, оргкомитет



**MINISTRY OF SCIENCE AND HIGHER EDUCATION OF THE REPUBLIC  
OF KAZAKHSTAN**

**SHOKAN UALIKHANOV KOKSHETAU UNIVERSITY**

**AKHMET BAITURSYNOV INSTITUTE OF LINGUISTICS**

## **CALL FOR PAPERS**

**DEAR COLLEAGUES!**

**The 7-th International Research and Practical Conference**

### **"A WORD IN LANGUAGE AND SPEECH: CURRENT ISSUES IN LANGUAGE RESEARCH"**

**dedicated to the 85th anniversary of Doctor of Philology, Professor O.A. Sultanyayev,  
will be held on February 21, 2023**

The objectives of the conference: to discuss the current state and prospects of the development of philological science, to outline current problems and their solutions, to identify priority areas of research in the field of linguistics and literary studies.

Philologists, junior academics and school teachers are welcome to participate in the conference.

The conference will be held in a hybrid format using distance technologies (ZOOM platform).

#### **The main directions of the conference:**

1. Contribution of Professor O.A. Sultanyayev to the development of science and education
2. Trends in contemporary linguistics
3. Literary studies at the present stage: traditions, problems and ways of development
4. Modern approaches to teaching languages and literature

**Working languages:** Kazakh, Russian, English, German.

Conference reports will be published in the electronic format by the beginning of the scientific conference.

For publication, authors should submit their materials before **February 5, 2023**. An email with the **application and the text of the article** attached in two separate files (see Appendix 1, Appendix 2) should be sent to the organizing committee's e-mail address [konf.yazykoznaniye23@mail.ru](mailto:konf.yazykoznaniye23@mail.ru)

Certificates of participation will be issued on the completion of the conference.

## Appendix 1 (full name\_application)

Application for participation  
in the 7-th International Research and Practical Conference  
**"A WORD IN LANGUAGE AND SPEECH: CURRENT ISSUES IN  
LANGUAGE RESEARCH"**

**dedicated to the 85th anniversary of Doctor of Philology, Professor O.A. Sultanyayev,**

Last name, first name, patronymic (in full)	
Place of work (full name of the educational institution)	
Position	
Academic degree	
Form of participation (in-person participation with a report, online participation with a report, publication of an article)	
Direction	
Topic of the report	
Email address	
Contact phone number	
Do you need a hotel accommodation (yes/no), for what period?	

## Appendix 2 (full name\_ application)

**Submitting their articles, authors should observe the following formatting requirements:** the text of the manuscript with the volume of 5-10 pages must be typed in Microsoft Word for Windows using Times New Roman font, size14; line spacing – single; width alignment; paragraph indentation – 1 cm. All margins are 2 cm; pages are not numbered; illustrative material is printed in italics and without quotes.

Article design:

- 1 Index of the UDC (Universal Decimal Classification) of the published material (left-aligned);
- 2 Information about the authors: initials and last name (in lowercase letters, alignment in the center of the line);
- 3 On the next line – the name of the university, city, country (centered alignment);
- 4 Below is the email address (in italics);
- 5 **THE TITLE OF THE ARTICLE** (capital letters in bold, alignment in the center of the line);
- 6 After 1 line – an abstract (annotation in the language of the text of the published material: **7-10** sentences, in italics);
- 7 On the next line **5-10** keywords in the language of the published material;
- 8 1 line lower – the text of the article;
- 9 References;
- 10 After 1 line, at the end of the article, Russian/Kazakh and English translations of the title of the article, full names of the authors and a summary (**conclusion in 7-10 sentences**) must be given. The summary should consist of the author's full name, the title of the article and the main results of the study.

References to the cited sources should be given in the text in square brackets [1, 25] (the first digit indicates the number of the source in the list of references, the second – the page of the cited literature source). The list of references (under the heading "List of references") is given at the end of the article in the order of citation.

The requirements to the design are based on the State Standard 7.5-98 for scientific journals "Journals, conference proceedings, information publications. Design of published materials" and the State Standard 7.1-2003 "Bibliographic records. Bibliographic descriptions. General requirements and rules of compilation".

Materials submitted **later than the assigned deadline or issued not in accordance with the requirements** will not be considered or returned back.

**Payment must be made only after receiving the invitation.** A photocopy of the payment receipt must be sent to the organizing committee's email address.

**The registration fee** for the conference participants is **5000 tenge**.

Payment for the publication of the article can be done in one of the following ways:

1) Through the mobile application of JSC "Kaspi Bank" → Payments → Education → Universities and colleges → Name of the educational institution – Sh. Ualikhanov Kokshetau University. In the "Faculty" tab find "Department of Science", in the "Course" tab – "Conference 21.02.2023, full name of the conference participant".

2) By transfer to the bank account of the university in JSC "Jysan Bank" TSESKZKA BIN 960840000681 IIC KZ90998JTB0000103675. Non-public JSC " Sh.Ualikhanov Kokshetau University".

**Purpose of payment:** For participation in the conference "A word in language and speech".

**Travel expenses** to the conference are covered by the participants.

**Organizers:** Shokan Ualikhanov Kokshetau University,  
Akmet Baitursynov Institute of Linguistics,

**Organizing Committee:** chairman – Syrlybaev M.K., rector of Sh. Ualikhanov University, deputy chairman – Fazylyzhan A.M., director of the A. Baytursynov Institute of Linguistics.

**Working group:** Zhakupova A.D., vice-rector for research and interaction with the region; Bekseitova A.T., director of the pedagogical institute; Fatkiyeva G.T., deputy director of the pedagogical institute; Baidalin M.Ye., head of the department of science and commercialization technologies.; Baimanova L.S., head of the department of general linguistics and literature; teaching staff of the department of general linguistics and literature.

**Address of the organizing committee:** 020000, Republic of Kazakhstan, Akmola region, Kokshetau city, Abai Str., building 76.

**Phone numbers for inquiries:** +7 701 270 8375 (Fatkiyeva Gulnara Tagirovna).

The organizing committee can be contacted with via email: **konf.yazykoznaniye23@mail.ru**

All registered participants will be sent a program and a link to Zoom session before the beginning of the conference.

**Sincerely, the organizing committee**